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    محمدصادق عابديني
خانه منسوب به غياث الدين نقشبند يزدي از بناهاي تاريخي 
دوران صفويه در يزد، س�الم اس�ت و تخريب نشده است. 
انتش��ار تصاويري از تخريب يک بافت تاريخي در ش��هر يزد و 
ادعاي اينکه اين تخري��ب باعث از بین رفتن بخش��ي از خانه 
منسوب به غیاث الدين نقشبند يزدي شده است، نگراني هايي 
را درباره وضعیت میراث فرهنگي اين ش��هر كه به تازگي ثبت 

جهاني شده در پي داشته است. 
ساشا رياحي مقدم به عنوان سرپرست معاونت میراث فرهنگي 
اداره كل میراث فرهنگي اس��تان يزد در گفت و گو با »جوان« 
اخبار منتش��ر ش��ده درباره تخريب خانه تاريخي منسوب به 
غیاث الدين نقشبند را تکذيب كرد. رياحي مقدم گفت: تخريب 
صورت گرفته مربوط به يک مسجد است كه دچار فرونشست 
ش��ده و قابلیت مرمت نداش��ته اس��ت. اين تخريب به خاطر 

ترك هاي متعدد اين بنا و براي رفع خطر انجام شده است. 
وي درباره ممنوعیت تخريب بافت تاريخي ش��هر جهاني يزد 
نیز افزود: مسجد تخريب شده قديمي نبوده و مربوط به حدود 
30 تا 40 سال پیش است. معاون اداره كل میراث فرهنگي يزد 
درباره تصاوير منتشر شده با عنوان تخريب بافت تاريخي يزد 
توضیح داد: هیچ كدام از اين تصاوير مربوط به تخريب مسجد يا 
خانه منسوب به غیاث الدين نیست و میان مسجد تخريب شده 

تا خانه غیاث الدين نقشبند فاصله است. 
غیاث الدين نقش��بند يکي از صنعتگران بن��ام ايراني در دوره 
صفويه اس��ت. اين هنرمند صنعتگر كه در دربار ش��اه عباس 

صفوي مسئولیت كارگاه سلطنتي تولید طراحي و تولید پارچه 
را برعهده داشته، پارچه هاي منحصر به فردي را تولید كرده و 
در كار خودش صاحب سبک بوده اس��ت. اين هنرمند يزدي، 
شاعر هم بوده و ديوان وي جمع آوري شده است. غیاث الدين 
نقشبند باعث مي شود شهر يزد در دوره صفويه به مركز تولید 
پارچه تبديل شود. 18 تیرماه امسال بود كه شهر يزد در فهرست 
میراث جهاني به ثبت رس��ید. چهل و يکمین اجلاس كمیته 
میراث جهاني يونس��کو، يزد را به اتفاق آرا و بدون رأي مخالف 
به عنوان میراثي جهاني ثبت كرد. در پرونده ثبت جهاني شهر 
يزد با حدود 700 هکتار بافت تاريخي اين شهر، 200 هکتار كه 
شامل محلات مركزي شهر مي شود، ثبت جهاني شده و از اين 
پس حفاظت از آن داراي شرايط و مقررات خاصي است. يکي از 
دلايلي كه باعث شد همه بافت تاريخي يزد مشمول ثبت جهاني 
نشود، ساخت و س��از هاي غیراصولي، تغییرات و تخريب ها در 

بافت تاريخي بزرگ ترين شهر خشتي جهان است.

معاون ميراث فرهنگي يزد در گفت و گو با »جوان« با تکذيب اخبار منتشر شده عنوان کرد

خانه منسوب به غياث الدين نقشبند سالم است

محمدصادق عابديني     ديده بان 

 طرح سينما دانشگاه 
براي سينما رفتن دانشجوها

طرح سینما دانشگاه كه زماني قرار 
ب��ود در قال��ب پخ��ش فیلم ه��اي 
اجتماعي در س��ینماها و به منظور 
بررس��ي آثار س��ینمايي ب��ا حضور 
فیلمسازان باشد، اين بار قرار است در 
قالبي نو و به منظور پر كردن اوقات 
فراغت دانشجويان عرضه شود. زماني 
كه اجراي طرح سینما دانشگاه مطرح شد، قرار بر اين بود كه در 
قالب جلسات اكران به همراه نشست هاي پرسش و پاسخ، فیلمساز 
در معرض نقدهاي دانشجويي قرار گیرد و اين مباحث در نهايت 
به ارتقاي كیفیت سینماي ايران منجر شود، اما اكنون سالن هاي 
آمفي تئاتر دانشگاه ها كه امکان اكران فیلم دارند، در خدمت طرح 
سینما دانشگاه قرار مي گیرند تا دانشجويان در اوقات فراغتشان به 
اين سینماهاي دانشجويي بروند و فیلم ببینند. اصغر مسعودي، 
نايب رئیس كمیس��یون فرهنگي مجلس مي گوي��د: با توجه به 
محدود بودن بودجه فرهنگ و هزينه بالاي س��اخت سینما در 
ش��هرهاي مختلف، بهتر اس��ت معاونت ه��اي فرهنگي تمامي 
دستگاه ها به ويژه دستگاه هاي آموزشي با وزارت فرهنگ در تحقق 
اهداف فرهنگي همراهي كنند؛ چراكه گسترش فرهنگ نیازمند 

نگاه راهبري به هم پیوسته است. 
وي تأكید مي كند: رؤساي دانش��گاه ها مي توانند ساعاتي از روز 
را به حضور مخاط��ب عموم اختصاص دهند، اي��ن كار علاوه بر 
دس��تاوردهاي فرهنگي و پركردن اوقات فراغت دانشجويان به 
بهترين شکل، فروش و رونق بیشتر فیلم هاي سینمايي و گردش 

چرخه اقتصادي سینما را نیز به دنبال دارد. 
 

      
صنايع دستي ضعف رقابت دارند

علي اصغر مونس��ان، رئیس سازمان 
میراث فرهنگ��ي، صنايع دس��تي و 
گردش��گري ب��ه مناس��بت روز ملي 
صادرات، يادداشتي را منتشر كرد و در 
آن ب��ه موانع پی��ش  روي ص��ادرات 
صنايع دستي در كشورمان پرداخت. 
بالاب��ردن حج��م و ارزش ص��ادرات 
صنايع دستي و ايجاد بازار باثبات براي عرضه جهاني آثار هنرمندان 
صنايع دستي، از جمله مواردي است كه همیشه مورد توجه سازمان 
میراث فرهنگي بوده است، اما هیچ گاه عملکرد سازمان نتوانسته است 
تغییر چش��مگیري را در میزان فروش صنايع دستي كشورمان در 
جهان داشته باشد. مونسان در يادداشتي كه منتشر كرده، يکي از 
علل نداشتن بازار مناسب صادرات صنايع دس��تي را نداشتن توان 
رقابتي عنوان كرده است و مي نويسد: از جمله مهم ترين چالش هاي 
بخش صنايع دستي در كشور بالا بودن هزينه تمام شده و در نتیجه 
ضعف رقابت با محصولات خارجي، فقدان مش��وق هاي صادراتي، 
موانع و مش��کلات مربوط به بازاريابي و تبلیغات و كاربردي نبودن 
محصولات اين بخش است. مونسان در ادامه مي افزايد: »بي ترديد با 
شناسايي بازارهاي جديد و رفع چالش هايي كه ذكر شد مي توانیم 
به رقم بالاي 2 میلیارد دلار صادرات صنايع دستي دست يابیم.« سال 
گذشته میزان صادرات صنايع دستي كشورمان حدود 237 میلیون 
دلار بوده است! با اين رقم رس��یدن به افق 2 میلیارد دلاري نیاز به 

تحولي جدي در تولید و صادرات صنايع دستي دارد.  
      

ايوبي باز مي گردد !
روز گذشته برخي كانال هاي خبري 
از بازگش��ت قريب الوقوع حجت الله 
ايوبي، رئیس سابق سازمان سینمايي 
به عرص��ه مديري��ت فرهنگي خبر 
دادند. طبق اخبار منتش��ر شده، با 
ايوبي درباره تصدي پس��ت رياست 
سازمان فرهنگي و هنري شهرداري 
تهران صحبت شده اس��ت! ايوبي كه در حوزه فرهنگي س��ابقه 
رايزني فرهنگي كشورمان در پاريس و رياست سازمان سینمايي 
در دولت يازدهم را در كارنامه دارد، در ماه هاي آخر فعالیت دولت 
يازدهم به دلیل اختلاف نظر هايي كه با سید رضا صالحي امیري، 
وزير وقت ارشاد داشت، از كار بركنار شد و محمد مهدي حیدريان 
به جاي وي بر صندلي مديريت سینما تکیه زد. ايوبي در دوران 
رقابت هاي انتخابات رياست جمهوري، به همراه علي جنتي وزير 
اسبق ارشاد، مسئولیت جذب هنرمندان و جلب حمايت آنها از 
حجت الااسلام روحاني را بر عهده داشت. ايوبي از زمان بركناري 
از سازمان سینمايي پست مديريتي را بر عهده نگرفته است. هم 
اكنون محمود صلاحي، رياس��ت س��ازمان فرهنگ��ي و هنري 
شهرداري تهران را بر عهده دارد كه بازوي فرهنگي شهرداري به 
شمار مي رود و بیش��ترين حجم فعالیت هاي فرهنگي و هنري 
ش��هرداري از مجراي اين سازمان انجام مي ش��ود. در خبرهاي 
مربوط به رياست بر سازمان فرهنگي و هنري شهرداري تهران، 
از حسن بنیانیان، از مديران سابق حوزه هنري نیز به عنوان گزينه 

محتمل جايگزيني صلاحي نام برده شده است. 

     جواد محرمي
 اين روزه�ا در مي�ان آثار بي رمق س�ينماي 
ايران فيلمي از سينماي کودك توانسته جاي 
خود را در ميان تماش�اگران س�ينما باز کند. 
»قهرمانان کوچك« ساخته »حسين قناعت« 
هم س�رگرم کننده اس�ت و هم در بردارنده 
مفهوم مهمي چون حمايت از توليد ملي است. 
آنهايي كه فیلم »قهرمانان كوچک« را ديده اند آن 
را اثري مناس��ب براي كودكان قلمداد مي كنند، 
ديروز وزير ارش��اد درباره اين فیل��م توئیت كرد 
و نوش��ت: »دخترم با م��ادرش به دي��دن فیلم 
»قهرمانان كوچک« رفته بود، س��ینماي كودك 
موضوع نوي��ي را تجربه مي كن��د، خريد كالاي 

ايراني، دخترم فیلم را پسنديده بود.«
س��ینماي كودك و نوجوان ايران روزگاري در 
دهه شصت و ابتداي دهه هفتاد در سطح جهان 
مورد توجه بود، س��ینما ه��م در تولید آثاري 
درباره كودكان حرف هاي جدي داشت و هم در 
ساخت فیلم براي كودك خوب عمل مي كرد. 
فیلم هاي كودك و نوجوان بعضاً پرفروش ترين 
آثار گیشه سینماي ايران را به خود اختصاص 
مي دادند، اين وضعیت مطل��وب درحالي رقم 
مي خورد كه كشور در ش��رايط جنگ و حصر 
اقتصادي به س��ر مي برد و وضعیت اقتصاد در 
مقايسه با الان زياد تعريفي نداشت، اما عمر دهه 
طلايي سینماي كودك در ايران زياد طولاني 
نبود و پس از دوران موس��وم به دوم خرداد در 
سینماي ايران ذائقه و میل زيادي به ساخت آثار 
اجتماعي تلخ و مضامین دختر و پسري آن هم 
در فضاي پايتخت ش��کل گرفت و حتي برخي 
فیلمس��ازاني كه با ژانركودك آغاز كرده بودند 
به وادي تولید آثاري كش��یده شدند كه رنگ و 
بوي اعتراض اجتماعي داشت. همین چرخش 
نامیمون از كودكي به بزرگسالي، سینماي ايران 
را وارد بحران تماشاگر كرد، بچه ها به تدريج با 
س��ینما قهر كردند و بزرگس��الان نیز اشتهاي 
خود را براي سینما رفتن از دست دادند، همه 
اينها در حالي رقم مي خورد ك��ه در ينگه دنیا 
سیاس��ت هاي تازه اي براي جذب كودكان به 
س��ینما طراحي و پیاده مي ش��د، امريکايي ها 
برخلاف سینماگران ايراني به اين باور رسیده 
بودند كه مهم ترين سنین اتفاقاً بچه ها هستند 
و اگر آنها به س��ینما بروند رون��ق اين صنعت 
تضمین خواهد ش��د، ضمن اينکه اگر فرهنگ 
از طريق س��نین كودكي نهادينه شود بهترين 

تأثیرگذاري را خواهد داشت. 

   مخاطب فيلم، از بچه 3 ساله 
تا پيرمرد 90 ساله 

كارگردان فیلم سینمايي قهرمانان كوچک در گفت 
و گو با »جوان« در پاس��خ به اين سؤال كه رعايت 
چه مؤلفه هايي منجر به اين شده كه تماشاگران از 
فیلم شما استقبال كنند،  به اين نکته اشاره مي كند 
كه سینماي كودك براي او جدي است: »من به 
سرگرم كردن بچه ها فکر كردم و براي بچه ها فیلم 
ساختم، به نظرم سینماي كودك سینماي خانواده 
است، اگر فیلمساز كودك بتواند همه خانواده را به 
سینما بکشاند و همه اعضاي خانواده راضي از سالن 
بیرون بروند كارش را خوب انجام داده است. من 
اصلًا به اين فکر نکردم كه افراد نخبه را به سینما 
بکشانم، قصد نداشتم حرف فلسفي بزنم، دنبال 
درشت گويي نبودم، اينها را مي گويم چون واقعاً 
فیلمسازاني پیدا مي ش��وند كه ادعاي سینماي 
كودك دارند، ولي براي ديدن فیلم هاي آنها بايد 
چند كلاس فلس��فه گذرانده باشي وگرنه چیزي 
از فیلم متوجه نمي شوي، معتقدم فیلم سینمايي 
بايد بتواند با همه اقشار ارتباط برقرار كند، سینما 
هنر عامه پسند است، يک فیلم خوب فیلمي است 
كه بتواند با همه س��نین ارتباط برقرار كند، هم 
كودكان و هم بزرگسالان آن را ببینند و بفهمند و 
رابطه برقرار كنند ، اگر بزرگسالان فیلم را دوست 
نداشته باشند باز يک جاي كار مي لنگد، معتقدم 
از بچه سه ساله تا پیرمرد 90 ساله با فیلم ارتباط 
برق��رار مي كنند، همه آدم ها از روحي مش��ترك 
برخوردارند و اگ��ر با آنها صادق باش��یم و به فکر 
اين نباش��یم كه خودمان را به رخ بکشیم تازه در 
پله اول هس��تیم و مي توانیم امیدوار باشیم كه با 
رعايت نکات فن��ي و تکنیکي مي توانیم مخاطب 
را درگیر كنیم.« حس��ین قناعت در ادامه با بیان 
اينکه روحیه خودش با سینماي داستانگو سازگار 
است، توضیح مي دهد: »من خودم پیش از اينکه 
وارد سینما شوم داس��تان نويس بودم، شناخت 
داس��تان چیزي اس��ت كه خیلي از سینمايي ها 
آن را دست كم مي گیرند، حتي در مدارس و مراكز 

آموزش سینما هم آنطور كه بايد به داستان اهمیت 
نمي دهند و تکنیک و فرم را مقدم فرض مي كنند، 
اگر داستان گفتن را بلد باشیم، شخصیت پردازي را 
هم مي دانیم، اگر خوب شخصیت پردازي كنیم به 
تبع آن تصويرسازي را هم ياد مي گیريم، من خودم 
30سال پیش رمان كلیدر دولت آبادي را خواندم و 
هنوز شخصیت خان محمد و گل محمد به شکلي 
تصويري در ذهنم هس��ت، خلق شخصیت هاي 

باور پذير خیلي اهمیت دارد.«
   يك کمدي- رزمي در ژانر کودك

اين فیلمساز كودك در پاسخ به اين سؤال كه خلق 
قهرمان چقدر مي تواند در سینماي كودك داراي 
اهمیت باشد مي گويد: » قهرمان بايد وجود داشته 
باشد تا بچه ها با فیلم همذات پنداري كنند، بايد 
خودشان را جاي ش��خصیت ها بگذارند و با آنها 
پیش بروند، وقتي شما شخصیت جذاب و موفق 
ارائه نمي دهید قاعدتاً نبايد انتظار داشته باشید 
مخاطب با فیلم شما ارتباط حسي برقرار كند، اگر 
كاراكتر جذابیت نداشته باشد مخاطب آن را پس 
مي زند، هیچ شخصیتي نبايد خنثي باشد، ما در 
سینما يا قهرمان داريم يا ضد قهرمان، جدال میان 
اين دو است كه داستان را جلو مي برد. در فیلم، ما 
دو كاراكتر كودك تکواندو كار داريم كه كمربند 
مشکي دارند. فیلم در واقع يک كمدي- رزمي در 
ژانر سینماي كودك است، ساخت چنین فیلمي 

در سینماي ايران بي سابقه است.« 
   سينما بايد رؤياساز باشد

قناعت معتقد اس��ت بچه هاي اين دوره و زمانه به 
دلیل دامنه خوراك تصويري كه از همه طرف به 
س��مت آنها هجوم مي آورد و دسترس��ي آسان به 
انیمیش��ن ها و فیلم هاي روز جه��ان باهوش تر از 
كودكان نسل هاي قبلي هس��تند؛ » كار فیلمساز 
كودك در اين مقطع زماني س��خت تر شده است. 
من به رؤيا س��ازي اعتق��اد دارم، معتقدم جامعه 
بدون آرمان جامعه سالمي نیست، اگر رؤياسازي 
وجود نداشته باش��د ديگران براي كودكان ما رؤيا 
مي سازند. سینما وظیفه دارد براي پر دامنه ترين 
رده سني كشور يعني كودك و نوجوان رؤياسازي 
كند، دنیايي خل��ق كند كه بیرون وج��ود ندارد، 
سینما بايد آرمانشهر جامعه را بسازد، تخیل بچه ها 
نبايد دست كم گرفته شود و به فراموشي سپرده 
شود. الان جامعه ما در وضعیتي است كه با تلخي 
و ناكامي اقتصادي و مش��کلات اجتماعي زيادي 
دست و پنجه نرم مي كند، بچه ها در اين وضعیت 
بايد دنیاي شاد خوشان را داش��ته باشند، بچه ها 
بايد روحیه داشته باشند، آنها آينده سازان كشور 
هستند، س��ینما بايد براي بچه ها فیلم بسازد، در 
واقع بچه ها بايد مهمترين مخاطبان سینما فرض 
شوند، اما الان وضعیت عکس اين است و سینماي 
ما حتي توان ارتباط درست با مخاطب بزرگسال را 
هم ندارد.« قناعت درباره اينکه چقدر به دارا بودن 
پیام و ارائه مفاهیم در آثارش اعتقاد دارد، مي گويد: 
»پیام اصلي فیلم حمايت از تولید ملي اس��ت، ما 
به بچه ها آموزش مي دهی��م كالاي ايراني بخرند، 
چندسالي اس��ت كه درباره اين ضرورت در كشور 
زياد حرف زده مي شود، اما دستگاه هاي فرهنگي 
تقريباً هیچ كاري نکرده اند، ما اگر بخواهیم اهمیت 
اين موضوع را جا بیندازيم بهترين سنین كودك 
اس��ت، اين فیلم حتي اگر 10درصد مخاطبان را 
مجاب كند كه كالاي ايراني را در اولويت قرار دهند 

باز كار بزرگي صورت گرفته است.«

گفت و گوي »جوان« با حسين قناعت، کارگردان فيلم موفق » قهرمانان کوچك« 

به رؤياسازي در سينما اعتقاد دارم

حکمت 156
حقیقت به شما نش��ان داده شده 
است اگر چشم بینا داشته باشید، 
وسايل هدايت در اختیار شماست 
اگر هدايت  پذير باش��ید و صداى 
حق در گوش شماست اگر گوش 

شنوا داشته باشید.

     فرزين ماندگار
 يك نويس�نده و منتقد س�ينمايي در نشس�ت تخصصي 
س�ي و چهارمين جش�نواره فيلم کوتاه تهران بيان کرد، 
اغلب آثار راه يافته به اين جش�نواره فيلم نيس�تند، بلکه 
صرفاً يکسري تصوير هس�تند که کنار هم چيده شده اند. 
 س��عید عقیق��ي در اي��ن نشس��ت از رواج س��ندرم هاي 
»كیارستمي«، »فرهادي« »روستايي« و آيتم هاي »پیرمرد 
تنها«، »تکه يا فش��رده ك��ردن فیلم بلن��د«، »خونه خالي« 
و »من هنرمندم مي خواه��م كار كنم، ام��ا نمي گذارند« در 
میان آثار جشنواره فیلم كوتاه تهران انتقاد كرد. نکته جالب 
توجه و قابل تمايز میان نشس��ت برگزار ش��ده توسط سعید 
عقیقي با نشست ها و میزگردهاي مشابه در بي رودربايستي 
بودن س��ینماگر دعوت ش��ده براي س��خنراني بود، چنانکه 
س��عید عقیقي همانند كارنامه پرافتخارش در نقدنويس��ي 
بدون هرگونه ملاحظه كاري معمول از محل برگزاري س��ي 

 و چهارمین جش��نواره بین المللي فیلم كوت��اه تهران به نقد 
اين رويداد و آثار تولیدي پرداخت و گفت: متأس��فانه در اين 
نشست به حضور فیلمسازان نیاز بیشتري بود كه گويا هیچ يک 
ش��ركت نکردند، همین باعث  مي  ش��ود در فضاي فرضي به 
فیلمسازي شان ادامه دهند. پیش از اين ارتقاي سطح كیفي 
در اولويت قرار داشت و حتي مي  توان گفت تنها جنبه فرهنگي 
همین رشد كیفي بود. الان تعداد قابل ملاحظه  اي كارگردان 
داريم كه بسیاري از آثار آنها فیلم نیستند، بلکه صرفاً يکسري 

تصوير تلقي مي شوند كه كنار هم چیده شده اند.
نويس��نده فیلمنامه »صداها« در ادامه با اعلام انواع سندرم ها 
توضیح داد: در ساخت يک فیلم اولويت با زيبايي شناسي است و 
سندرم هايي وجود دارد كه شما را از رسیدن به آن دور مي  كند. 
اولین سندرم، »سندرم كیارستمي« نام دارد، يعني فیلم  هايي 
كه دنباله رو نگاه عباس كیارستمي هستند و جالب اينکه بعد از 
مرگ ايشان يک رشته فیلم به دست ما رسید كه بعضاً حضور 
همايون ارشادي و لندرور در لانگ شات جزو لاينفک شان بود، 

بدون اينکه به اساس قصه ربطي داشته باشند.
 به گفت��ه اي��ن منتقد س��ینمايي دومین س��ندرم، »س��ندرم 
فرهادي/ روستايي« نام دارد. اين عنوان فیلم  هايي است كه غالباً 
يکي سر ديگري را كلاه مي  گذارد و فهمیدن و اعتراف به دنبال 
آن ديده مي شود يا گفتن راز به تماشاگر در اتاق بغلي كه پیش 
از اين نمونه اش را نداشته ايم. مورد سوم »سندرم آيتم« نام دارد. 
يعني فیلم هايي كه بیشتر به آيتم شبیه هستند تا فیلم كوتاه و 

فیلمساز هنوز نمي داند دقیقاً اين دو چه تفاوتي با هم دارند.

يك منتقد در نشست تخصصي جشنواره فيلم کوتاه تهران:

 تقدير جعفري جلوهاينها فيلم نيست، صرفاً يکسري تصوير است!
از گروه تلويزيوني »از آسمان«

 ب�ه مناس�بت هجدهمي�ن س�الگرد فعالي�ت برنام�ه »از آس�مان« و س�الروز 
ش�هادت دو تن از عوام�ل توليد اي�ن برنامه در حادثه تروريس�تي سيس�تان 
و بلوچس�تان، مهن�دس محمدرضاجعفري جل�وه، مدي�ر ش�بکه2 س�يما 
ب�ا حض�ور در دفت�ر گ�روه »از آس�مان« عملک�رد 18س�اله آن را س�تود. 
در اين نشست بسیار صمیمي، امیر خورش��یدي فرد، تهیه كننده و كارگردان برنامه 
ضمن تشکر از حضور مسئولان شبکه2 در دفتر گروه تلويزيوني »از آسمان«، شرحي از 
ماجراي عملیات تروريستي منجر به شهادت سردار شوشتري و جمع همراه ايشان به 

ويژه شهیدان گودرزي و فراهاني را روايت كردند. 
خورشیدي فرد در ادامه از روند تولید برنامه »از آس��مان« در 18 سال گذشته و فراز و 
نشیب هاي تولید مستند خبر داد و افزود: تا زماني كه توان داشته باشیم تولید برنامه 

را ادامه خواهیم داد. 
 جعفري جلوه، مدير شبکه2  با تقدير از 18 سال تلاش در عرصه فرهنگ ايثار و شهادت، 

بر ضرورت تولید هوشمندانه و با كیفیت برنامه هاي ارزشي تأكید كرد. 
وي حمايت خود از ادامه تولید »از آس��مان« را اعلام كرد و گف��ت: يکي از افتخارات 
شبکه2 و رسانه ملي، برنامه »از آسمان« اس��ت. در پايان ديدار تمامي عوامل توسط 
ايشان مورد تقدير قرار گرفتند. پخش برنامه مستند »از آسمان« از سال 78 آغاز شده 
و در ابتدا به زندگي شهداي دوران دفاع مقدس مي پرداخت و اكنون زندگي و خاطرات 
شهداي مدافع حرم از جمله موضوعات اين برنامه تلويزيوني است.  گفتني است از میان 
اعضاي گروه »از آسمان«، سعید سلیماني، نادر گهرسودي، عباس خورشیدي و حمید 
بناء در اين جلس��ه حاضر بودند. در اين ديدار ديبايي، قائم مق��ام و عادلي، مدير گروه 

اجتماعي شبکه2 سیما، جعفري جلوه را همراهي مي كردند.

    تلويزيون

   محمدصادقي
درخواست براي شفافيت سازمان سينمايي در مقابل نحوه 
هزينه کرد بودجه دريافتي طي چهار سال دولت يازدهم، 
تاکنون با سکوت اين سازمان همراه شده است و در عوض 
شاهد پرداخت به مسائل حاش�يه اي مانند پررنگ کردن 
عدم برگزاري جش�نواره فيلم فجر در برج ميلاد هستيم. 
س��ؤال هاي متعددي درباره عملکرد و شفافیت مالي سازمان 
سینمايي در طول عمر دولت يازدهم مطرح است و مهم ترين 
سؤال اين است كه اين سازمان با بودجه بیش از 650 میلیارد 
توماني اش چه كرده است؟ اين سؤال بعد از آن مطرح شد كه 
هزينه برگزاري جشنواره هاي ملي و جهاني فیلم فجر نزديک 
به 20 میلیارد تومان عنوان ش��د، اما از جزئیات پرداخت ها و 
هزينه هاي اين رقم، اطلاعاتي منتشر نشد. برخي از كارشناسان 
معتقدند بیان رقم هايي مانند 20 میلیارد تومان هزينه برگزاري 
جشنواره فیلم فجر صرفاً براي اين اس��ت كه سؤالات مهم تر 
مانند چگونگي مديريت مالي در سازمان سینمايي تحت الشعاع 
قرار گیرد. اكنون نیز كه محمد مهدي حیدريان بايد پاسخگوي 
مسائل مالي سازمان باشد، شاهد آن هستیم كه دوباره مسائل 
حاش��یه اي مانند محل برگزاري جش��نواره فیلم فجر مطرح 
مي شود. در چند روز گذشته با مشخص شدن اينکه قطعاً برج 
میلاد تهران میزبان جشنواره فیلم فجر نخواهد بود، سؤال ها 
درباره اينکه كدام س��ینما قابلیت جانش��یني میلاد را دارد، 
مطرح شده است. طبق شنیده ها، تمايل نداشتن به همکاري 
با برج میلاد در هزينه هاي مربوط به اجاره اين مركز بیان شده 
است، اما در طول س��ال هاي متمادي كه مركز همايش هاي 
برج میلاد، به عنوان كاخ جشنواره فیلم فجر انتخاب شده بود، 
همیشه شاهد همکاري میان شهرداري تهران و مديريت برج 
با مجموعه وزارت ارشاد و سازمان سینمايي بوده ايم. يکي از 
مديران سابق سازمان س��ینمايي در گفت و گو با »جوان« از 
تخفیف هاي خوب برج میلاد براي برگزاري جشنواره در اين 
برج مي گويد و تأكید مي كند، برگزار نشدن جشنواره در اين 
برج نمي تواند صرفاً به مسائل مالي مربوط شود. »جوان« تلاش 
كرد تا اين مسئله را از مديران برج میلاد نیز پیگیري كند كه 
متأسفانه با عدم پاسخگويي و همراهي مواجه شد، اما شنیده 
شده در س��ال هاي قبل مديران جشنواره فجر و مديريت برج 
میلاد روي تعامل مالي از راه »تهاتر« براي پرداخت هزينه هاي 
اجاره برج نیز همکاري داشته اند و عملاً بخشي از هزينه هايي كه 
قرار بوده به برج تعلق گیرد از راه تهاتر خدمات و بدون پرداخت 
وجه انجام شده است. از سوي ديگر گفته مي شود جابه جايي 
كاخ جشنواره از برج میلاد براي جلوگیري از ايجاد گعده هاي 

رسانه اي اس��ت كه به واس��طه جامعیت برج میلاد به وجود 
مي آمد و در صورت انتخاب مركزي غیر از برج میلاد به خاطر 
اينکه میلاد از نظر وسعت هیچ همتايي ندارد، امکان تعاملات 
رسانه اي را كاهش داده است و در نتیجه مديران جشنواره فیلم 
فجر با انتقادهاي كمتري از س��وي رسانه ها مواجه مي شوند. 
در نهايت بايد به اي��ن نکته كه در يک��ي از كانال هاي خبري 
سینمايي منتشر شده است، اشاره كرد،كانال سینماي حرفه اي 
در تلگرام در تحلیلي عنوان كرده است: در دو هفته گذشته و 
بعد از افشاي بودجه بیش از 20 میلیاردي جشنواره هاي فجر 
و صرف بیش��تر از 8میلیارد براي جداي��ي بین الملل از فجر، 
بدنه س��ینما با انتقادات مختلف نس��بت به اين بريز و بپاش 
میلیاردي مواجه شد و در روندي غريب هیچ كدام از مديران 
سینمايي هم اقدامي براي شفاف سازي درباره اين 20 میلیارد 
و خرده اي نکردند. اين عدم اظهارنظر شفاف از سوي مديران 
سینمايي براي برگزاري 20میلیاردي جشنواره ها، البته كه يک 
نتیجه ديگر هم داشت و آن هم اين بود كه ماجراي پرداخت 
خسارت میلیاردي به س��ازندگان فیلم توقیفي »رستاخیز« 
كاملًا به حاشیه برود. تا قبل از افشاي 20میلیاردي فجر يک 
پرسش جدي از سوي بدنه س��ینما آن بود كه چطور مي شود 
به ناگاه چهار س��ال بعد از رونمايي »رستاخیز« در جشنواره، 
سروكله فارابي به عنوان ش��ريک تولید پیدا شود و پروژه اي 
كه سازندگانش مدام پز خصوصي بودنش را داشتند، ناگاه به 
عنوان يک محصول مشاركتي مطرح شود. جالب است فارابي 
كه گاه براي دادن يک وام 100 میلیوني به سینماگران ماه ها 
آنها را در بوروكراسي گرفتار مي كند، به راحتي از مشاركت 45 
درصدي در تولید »رس��تاخیز«ي مي گويد كه پرسش هايي 
جدي بر سر تولید آن با هزينه 30میلیاردي وجود دارد. يک 
ضرب و تقسیم ساده نشان دهنده آن است كه از آن 30 میلیارد 
نزديک به 13/5 میلیارد بايد توسط فارابي و از بودجه سازمان 

سینمايي تأمین شود!

چرا سازمان سينمايي در مقابل درخواست ها براي شفافيت سکوت کرده  است؟

برج ميلاد براي پرت شدن حواس ها علم شد!

چرخ��ش ناميم��ون از كودك��ي 
به بزرگس��الي، س��ينماي ايران را 
وارد بحران تماشاگر كرد، بچه ها 
به تدريج با س��ينما قه��ر كردند و 
بزرگس��الان نيز اش��تهاي خود را 
براي س��ينما رفتن از دست دادند


